
Til udvalget for Landdistrikter og Øer 
 
Jeg sender hermed på opfordring nogle emner som er aktuelle at tage op for udvalget. 
 
LOV OM RABAT PÅ GODSHÅNDTERING. 
 
Avernakø Beboerforening har tidligere fremsendt vores bemærkninger til mulig evaluering af lov om rabat 
på godshåndtering på småøerne. 
 
Jeg medsender dem til udvalget, da det vil være yderst aktuelt at tage emnet op for udvalget, idet mange af 
vores små erhvervsdrivende ingen glæde har af denne ordning om rabat på godstransport. 
 
Som loven er nu er det kun gulplade biler, og mange erhverv har enten papegøjeplader eller de rent 
skattemæssigt deler med en vis procentdel. 
 
Eksempelvis får vores købmand INGEN rabat på færgetransporten idet de har papegøjeplader. 
De er nu nødsaget til at købe et månedskort til fuld pris, det ville ellers være kærkommen at man som lille 
købmand med beskeden indtægt på en ø, kunne opnå samme rabat som en stor erhvervsdrivende med bil 
på gule plader. 
 
Vores små gårdbutikker på Avernakø opnår ingen rabat, idet de har deres biler som delvis private. Ingen 
små erhverv har råd til udelukkende at have en bil på gule plader og ved siden af en privat bil. 
 
Vi har andre erhverv som bare har bilen indregistreret som delvis privat /erhverv, de opnår heller ingen 
rabat. 
 
Eksempelvis opnår institutionen Munkegården, hvor jeg er leder ingen rabat på færgen, idet alle biler er 
indregistreret på hvide plader, men i institutions navn, og således kan og må de ikke bruges privat. 
 
Munkegårdens 9 personers bus på GULE plader, den opnår ingen rabat på, idet loven kun tager hensyn til 
godstransport. Den tager ikke hensyn til der også i en bus kan transporteres varer.  
Men institutionen Munkegården er jo et erhverv som alle andre, som ville kunne have glæde af rabat på 
biltransport, idet der jo også som andre erhverv transporteres varer med biler/bussen. 
Institutionen er jo særligt udfordret af store udgifter til færgetransport, det ville være ønskeligt om loven 
kunne være mere smidig, og ikke skelne til om det er varer eller personer.  
 
Det vil være mere retfærdigt om det var ens CVR-nummer og adresse på øen der gav nedsat godstransport. 
Herved kunne mange flere og vel også dem loven var tiltænkt få glæde af rabatten på godstransport til 
øerne. 
 
Der kan snydes med alt, men en tro og love erklæring eller en kørebog, hvor der står om det er privat eller 
erhverv, kunne være en løsning, kædet sammen med ens CVR. Nummer. 
 
§20 MIDLERNE. 
 
Herudover er emnet om §20 midlerne et meget aktuelt emne for udvalget at tage op. 
Her tænkes på de ekstra millioner som blev tildelt vores kommune. 
På Avernakø forstår vi at hensigten med de ekstra § 20 midler er at pengene skal gå til ekstra færgeservice 
for øboerne. 
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På det sidste ø-udvalgsmøde 26. maj 2016 i Faaborg Midtfyn kommune oplyser kommunen 
” pengene er brugt til at dække de mer-udgifter kommunen har til færge og øerne” 
 
Derfor kunne det være meget aktuelt for Folketinget at sikre sig at penge der bevilges til kommunerne, 
bliver brugt til det som er hensigten. 
Vi er helt med på det ofte sker med henvisning til kommunernes selvstyre, men i en stram kommune 
økonomi, er det jo fristende at ”putte pengene i driftskassen” 
 
Ø-POLITIK 
 
Generelt synes på Avernakø at der fra Statens side er mange tiltag for at sikre udviklingen på småøerne, 
skabe bedre vilkår for erhverv og fokus på bosætning osv. 
Det ville være ønskeligt om alle ø- kommuner fik udarbejdet en ø-politik til glæde og gav for såvel Ø-boerne 
som for kommunen. 
Det ville tvinge kommunerne til at tænke øerne ind i kommunernes udviklingsplaner. 
I vores kommune Faaborg Midtfyn har de netop i Ø-udvalget 26. maj afslået at udarbejde en ø-politik  
Vores punkt herfra Avernakø var således. 
”Flere kommuner har udformet en ø-politik, som omhandler det ønskede liv på øerne – heriblandt er 
Svendborg og Slagelse kommuner” 
Punktet hed” Der ønskes udformet en Ø-politik” 
 
Svaret fra ø-udvalget er  
” Drøftedes Det anbefales øboerne at påvirke udviklingsstrategien” 
 
Som lille ø kan vi godt føle os meget lille i den store kommune, og en lille brik i forhold til 
udviklingsstrategien. 
Det er ikke sikkert I inde i Folketinget kan gøre meget herved, men dialog behøver jo ikke koste penge. 
 
LÆGEN. 
 
Pensioneret læge Niles Dahm 
Bor Hovedvejen 14, Avernakø, 5600 Faaborg. 
 
Det vil glæde os meget herpå Avernakø om I kunne hjælpe vores kære gamle læge ” Doktor Dahm” som gør 
et helt fantastisk stort stykke arbejde for Avernakø, han hjælper rigtig mange øboere i det daglige. 
Og sparer det offentlige for mange penge, han har reddet liv herpå Avernakø.   
 
Jørgen jeg tror det var alt herfra, I fik sikkert meget med herfra. 
Du er velkommen til at ringe eller maile hvis der er noget du vil vide mere om eller jeg ikke har udtrykt mig 
helt klart. 
Men det ligger os jo meget på sinde vores ø udvikles og IKKE afvikles. 
 
Med venlig hilsen 
Conni Storm 
Avernakø Beboerforening 
51940891  
 
 
 


